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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Semjén Zsolt: Egymilliárd forint jut a nemzeti emlékezetpedagógiai programra 
2024. szeptember 4. – MTI, hirado.hu, Telex.hu, HVG.hu, 24.hu 

Országossá válik a nemzeti emlékezetpedagógiai program, amelynek célja, hogy minden 

gyermek legalább egyszer jusson el iskolai szervezésben egy nemzeti vagy történelmi 

emlékhelyre – mondta Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes szerdán Budapesten. 

Semjén Zsolt a program országos kiterjesztését bejelentő budapesti sajtótájékoztatón 

ismertette: a kezdeményezés a 7. évfolyamtól a 11. évfolyamig 78–80 ezer tanulót érint mintegy 

háromezer osztályban, és hatvan tankerületi központ és negyvenhét nemzeti emlékhely vesz 

részt benne. A kormány egymilliárd forintot biztosít erre a célra a mostani tanévben – jelezte. 

Semjén Zsolt úgy fogalmazott: a nemzeti identitás megélése antropológiai lételeme az 

embernek. Akkor van megmaradás egy létszámában kis nemzet számára, ha minden egyes 

tagjában benne él az a tudat és az a büszkeség, hogy érdemes ehhez a nemzethez tartozni, mert 

az őseink nagyszerű dolgokat cselekedtek. Ezen büszkeség alapjának a történelmi tudásnak kell 

lennie, s ennek a megélhetőségét, élményszerűségét teszi lehetővé ez a program – húzta alá. 

 

Hankó Balázs: A magyar kormány az egész magyar nemzetért felelős 
2024. szeptember 4. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, gondola.hu, Felvidék.ma 

A magyar kormány az egész magyar nemzetért felelős - hangsúlyozta a kulturális és innovációs 

miniszter szerdán a Bács-Kiskun vármegyei Ballószögön. Hankó Balázs az Egy vérből vagyunk 

nevű jótékonysági futás előtt tartott beszédében elmondta, a kormány feladata azt elérni, hogy 

a családbarát országból családbarát nemzet legyen, és a magyar egyetemi szakképzési modellt, 

illetve a magyar kultúrát elvigye szerte a Kárpát-medencébe. A miniszter felhívta a figyelmet a 

Szülőföldön magyarul programra, amellyel csaknem 227 ezer magyar fiatalt támogatnak a 

Kárpát-medencében, majd kiemelte: a kormány bölcsődéket és óvodákat is építtetett a külhoni 

magyarok számára. Elmondta, "amikor az Egy vérből valók vagyunk dallamát halljuk, akkor 

megértjük magyarságunk lényegét, megértjük azt, hogy nekünk egy nemzetért van 

felelősségünk". Hozzátette: a kormány feladata, hogy a teljes Kárpát-medencében biztosítsa a 

fiataloknak azt a hivatást, amit Magyarországon megkapnak az egyetemmel, a szakma 

tanulásával. Hangsúlyozta: sok ilyen fiatal kell, és sok család kell ahhoz, hogy nemzetünk 

erősödjön. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/09/04/semjen-zsolt-egymilliard-forint-jut-a-nemzeti-emlekezetpedagogiai-programra
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/09/04/hanko-balazs-a-magyar-kormany-az-egesz-magyar-nemzetert-felelos
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Cseke Attila: Egységes bérezésre van szükség a közigazgatásban, nem 
támogatjuk a kivételezéseket 
2024. szeptember 4. – Nyugati Jelen 

„Káros, és egyenlőtlenségeket okoz a kormány intézkedése, amely a közalkalmazottak 

bérezését egy miniszterre, egy intézményvezetőre bízza. Szükség van egy új, egységes 

bértörvényre” – nyilatkozta Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője egy sürgősségi 

kormányrendelet szenátusi vitáján. A parlament felsőháza egy sürgősségi kormányrendelet 

jóváhagyásáról tárgyalt kedden, amely a szállításügyi minisztert hatalmazza fel arra, hogy 

egyénileg rendelkezzen a minisztérium alkalmazottainak bérezéséről, megkerülve a 

közalkalmazottak fizetését szabályozó egységes bértörvény rendelkezéseit. 

 

Botrány a Maros Művészegyüttesnél: az igazgató menesztését kérik az 
alkalmazottak 
2024. szeptember 4. – maszol.ro 

Az intézmény több mint 90 alkalmazottja írta alá azt a nyílt levelet, amelyben Barabási Attila-

Csaba igazgató menesztését kérik. A petíciót a Maros Megyei Tanácsnak címezték, de egyes 

értesülések szerint a Művelődési Minisztériumba is eljuttatták. A Maros Művészegyüttes 

vezetőjének a leváltását szolgarmazó petíciót aláírók elsősorban a bérezéssel kapcsolatos 

törvénytelenségekre és az igazgatónak az alkalmazottakkal szembeni minősíthetetlen 

viselkedésére hívják fel a figyelmet. Mint kiderült, a probléma nem újkeletű, sokan távoztak az 

évek során a Maros Művészegyüttestől, jobbára azért, mert nem bírták az „állandó 

megfélemlítést”.  

 

Országos premierként magyar nyelvű duális képzéseket is indít a BBTE  

2024. szeptember 4. – Krónika 

Újdonságokat kínál a Babeș–Bolyai Tudományegyetem őszi felvételi ülésszakán az 

alapképzésre és mesterire jelentkezőknek, ugyanakkor a 2024/2025-ös tanévvel kezdődően 

Romániában elsőként magyar nyelvű duális képzéseket is indít. A duális képzések 

környezettudományi és közgazdaságtudományi területeken indulnak Sepsiszentgyörgyön. „A 

duális képzés egy új, és egyedülálló képzési forma, amelynek keretében a hallgatók megkezdik 

felsőfokú tanulmányaikat, és ezzel egy időben egy gazdasági szereplő kapuján is belépnek. A 

tanulmányi idő felét ugyanis egy partnercégnél fogják tölteni” - olvasható a felsőoktatási 

intézmény közleményében, amelyben ismertetik a szakokat is.  

 

Ajándék iskolatáskát és tanfelszereléseket kap minden háromszéki előkészítős 
kisdiák 
2024. szeptember 4. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Jelentős kiadástól mentesíti a háromszéki szülőket a megyei tanács családtámogató projektje, 

az Iskolatáska Program. Idén 2180 előkészítős diák, az első iskolai napján kapja meg az 

önkormányzat ajándékát, az iskolatáskát, benne tolltartóval, névcédulával, színes és grafit 

ceruzákkal, kulaccsal és szendvicses dobozzal. Kovászna Megye Tanácsa az elmúlt 12 évben 
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https://nyugatijelen.com/kronika/cseke-attila-egyseges-berezesre-van-szukseg-a-kozigazgatasban-nem-tamogatjuk-a
https://nyugatijelen.com/kronika/cseke-attila-egyseges-berezesre-van-szukseg-a-kozigazgatasban-nem-tamogatjuk-a
https://maszol.ro/kultura/A-Maros-Muveszegyuttes-vezetojenek-a-meneszteset-kerik-az-alkalmazottak
https://maszol.ro/kultura/A-Maros-Muveszegyuttes-vezetojenek-a-meneszteset-kerik-az-alkalmazottak
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/orszagos-premierkent-magyar-nyelvu-dualis-kepzeseket-is-indit-a-bbte
https://maszol.ro/belfold/Ajandek-iskolataskat-es-tanfelszereleseket-kap-minden-haromszeki-elokeszitos-kisdiak
https://maszol.ro/belfold/Ajandek-iskolataskat-es-tanfelszereleseket-kap-minden-haromszeki-elokeszitos-kisdiak
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összesen 26.106 háromszéki tanulónak biztosított hasznos tanfelszereléssel ellátott hátizsákot. 

Több közös programot indítottak a vidéki önkormányzatokkal, hogy javítsanak a gyerekek és 

fiatalok életminőségén: iskolákat és óvodákat korszerűsítenek, vidéki kultúrotthonokat, 

sportlétesítményeket, helyi könyvtárakat újítanak fel, játszótereket építenek, ifjúsági tereket 

alakítanak ki és szerelnek fel, valamint segítik a népviselet beszerzését tánccsoportok számára. 

 

Szülőföldön magyarul: pénteken kezdik a támogatások kifizetését 
2024. szeptember 4. – maszol.ro 

Péntektől kezdődik a Szülőföldön magyarul program részeként nyújtott támogatások kifizetése 

– közölte megkeresésünkre Ady-Kovács-Ferenczi Noémi, a program erdélyi koordinátora. A 

magyar nyelven tanuló diákok idén is 100 ezer forintos, 1220 lejnek megfelelő oktatási-nevelési 

támogatásban részesülnek. Mint ismert, 2023-ban döntöttek arról, hogy a támogatás összegét 

22 400 forintról 100 ezer forintra emeljék. Erdélyben a Romániai Magyar Pedagógusok 

Szövetsége (RMPSZ) 149 049 pályázatot továbbított idén a Rákóczi Szövetséghez elbírálásra, 

két évvel ezelőtt 122 ezer pályázat volt. Ady-Kovács-Ferenczi Noémi kiemelte, idén 9464 új 

pályázót regisztráltak.  

 

Iskolabusz-program: félezer magyar kisdiák anyanyelvi oktatását segíti a Rákóczi 
Szövetség és az Iskola Alapítvány 
2024. szeptember 4. – maszol.ro 

A tavaly elindított program keretében idén 36 erdélyi szórványiskolába szállítanak különböző 

életkorú diákokat 8 és 21 személyes kisbuszokkal, összesen 13 megyében. A program célja a 

szórványtelepüléseken élő diákok magyar tannyelvű iskolába való eljuttatása. „A program 

keretében összesen 40 busz ingáztat szeptembertől 556 gyereket, 33 szórványtelepülés 36 

oktatási intézményébe. Az iskolába való eljutás az anyanyelvi oktatás nulladik lépése, ezért 

kiemelt figyelmet szentelünk a buszprogram lebonyolítására. Köszönjük a Rákóczi 

Szövetségnek az együttműködést, Magyarország Kormányának pedig a támogatást” – fejtette 

ki Nagy Zoltán Levente, az Iskola Alapítvány elnöke.  

 

Tanszerekkel és ösztöndíjjal honorálja a magyar iskolaválasztást Arad megyében 
az RMDSZ és a Rákóczi Szövetség  
2024. szeptember 4. – szekelyhon.ro 

Arad megyében 144 magyar előkészítő osztályos kisdiák kap tanszerekkel felszerelt 

iskolatáskát az RMDSZ megyei szervezete és a magyarországi Rákóczi Szövetség jóvoltából. Az 

RMDSZ Arad megyei szervezete 2015-ben indította el a – Bergendy Együttestől kölcsönzött 

dalcímmel – „De nehéz az iskolatáska!” mottójú taneszköztámogatási programját. Ez része volt 

a beiskolázási kampánynak, ami révén arra ösztönözték a magyar családokat, hogy 

iskolaköteles korú gyermekeiknek anyanyelvű oktatási intézményeket válasszanak. Néhány év 

múlva a Rákóci Szövetség is kapcsolódott a kezdeményezéshez, jó minőségű iskolatáskákkal 

támogatva az előkészítő osztályba lépőket. 2018 óta pedig 10 ezer forint egyszeri iskolakezdési 

ösztöndíjat is kapnak a családok a szövetségtől.  
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https://maszol.ro/belfold/Penteken-elkezdik-a-Szulofoldon-magyarul-tamogatasok-kifizeteset-2
https://maszol.ro/belfold/Iskolabusz-program-556-magyar-kisdiak-anyanyelvi-oktatasat-segiti-a-Rakoczi-Szovetseg-es-az-Iskola-Alapitvany
https://maszol.ro/belfold/Iskolabusz-program-556-magyar-kisdiak-anyanyelvi-oktatasat-segiti-a-Rakoczi-Szovetseg-es-az-Iskola-Alapitvany
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tanszerekkel-es-osztondijjal-honoralja-a-magyar-iskolavalasztast-arad-megyeben-az-rmdsz-es-a-rakoczi-szovetseg
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/tanszerekkel-es-osztondijjal-honoralja-a-magyar-iskolavalasztast-arad-megyeben-az-rmdsz-es-a-rakoczi-szovetseg


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 5. 

 

Erdőszentgyörgyön rendezik meg a XII. Székelyföldi Vadásznapokat  
2024. szeptember 4. – maszol.ro 

Idén Erdőszentgyörgy ad otthont a XII. Székelyföldi Vadásznapoknak október 12–13-án. A 

székelyföldi vadászkultúra megerősítését és a szakmai fejlődést célzó seregszemlét a gazdag 

történelmi múlttal rendelkező erdőszentgyörgyi Rhédey-kastélyban és annak udvarán tartják 

meg. Az erdőszentgyörgyi Cervus Vadásztársaság szervezésében számos érdekes 

programkínálat várja az érdeklődőket a XII. Székelyföldi Vadásznapokon. Nemcsak a 

vadászokat megszólító gazdag programok lesznek, hanem igyekeznek a nagyközönségnek is 

betekintést engedni a vadászvilágba. Az esemény ideje alatt látványos vadásztrófea-kiállítás is 

szerepel a programban. A vándorrendezvénynek évről-évre Maros, Hargita és Kovászna megye 

ad helyet, ahol az innen érkező vadásztársadalom képviselteti magát. 2024-ben Maros megye 

a soros házigazda. 

 

Honthy-díjat kapott Dancs Annamari 
2024. szeptember 4. – maszol.ro 

Honthy-díjat kapott a sepsiszentgyörgyi születésű énekes-színésznő, Dancs Annamari. Hét 

kategóriában adták át a Honthy Hanna operettprimadonnáról elnevezett díjat a Budapesti 

Operettszínházban. A teátrum és Eleni Korani műkereskedő, művészettörténész által közösen 

létrehozott díjat az év női főszereplője kategóriában a sepsiszentgyörgyi születésű Dancs 

Annamari kapta, aki a Carmen előadás címszerepéért érdemelte ki az elismerést. Az 

elismeréseket a 2017–2018-as évadtól minden színházi évad lezárását követően ítéli oda a 

bizottság a Budapesti Operettszínház művészeinek és munkatársainak az évadban végzett 

kiemelkedő munkájuk elismeréseként.  

 

Idén is megtartják az erdélyi történész társadalom legnagyobb szakmai 
találkozóját 
2024. szeptember 4. – szekelyhon.ro 

Összesen hetvenkét magyarországi és erdélyi történész, helytörténész, régész, muzeológus, 

levéltáros, valamint művészettörténész vesz részt az ötödik Erdélyi Történész Táborban 

szeptember 5–8. között. A rendezvény az erdélyi történész társadalom legnagyobb éves 

szakmai találkozója. „Nagyon szétaprózódott az erdélyi történésztársadalom, nincs olyan 

intézmény, ami ezt a sokszínű társaságot összefogná” – emelte ki Nagy József, a rendezvény 

szervezője. Mint mondta, céljuk, hogy megismerjék egymást és egymás munkásságát a 

szakemberek, kapcsolatokat teremtsenek, annak érdekében, hogy akár Erdély vagy Székelyföld 

történetét illetően közös kutatási projektekben vegyenek részt. 

 
 

 

 

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/kultura/Erdoszentgyorgyon-rendezik-meg-a-XII-Szekelyfoldi-Vadasznapokat
https://maszol.ro/kultura/Honthy-dijat-kapott-Dancs-Annamari
https://szekelyhon.ro/aktualis/iden-is-megtartjak-az-erdelyi-tortenesz-tarsadalom-legnagyobb-szakmai-talalkozojat
https://szekelyhon.ro/aktualis/iden-is-megtartjak-az-erdelyi-tortenesz-tarsadalom-legnagyobb-szakmai-talalkozojat
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Iskolai műhelykomplexum létesítéséről, aggasztó oktatásügyi reformról… 
2024. szeptember 4. – Ma7.sk 

Az oktatási tárca által tervezett, nagyszabású oktatásügyi reform alapján a középiskolák a 

jövőben megszabott minimális létszámmal működhetnének, kevesebb diákkal nem. A megyei 

önkormányzatok kénytelenek lesznek iskolákat összevonni, vagyis egyes alap- és középiskolák 

összevonásával majd iskolaközpontok létesülnének. A tervezett racionalizáció során Nyitra 

megyében valószínűleg leginkább veszélyeztetett az érsekújvári és az ipolysági magyar 

gimnázium. Ipolyság város képviselő-testülete már korábban határozott arról, hogy annak 

megmaradása érdekében Nyitra megyétől átvenné a gimnáziumokat. Így a magyar gimnázium 

a helyi magyar alapiskolával összevonva, a szlovák gimi pedig a szlovák alapiskolával egyazon 

igazgatás alatt működhetne. 

 
Sérthetik Szlovákia szuverenitását a határon túli magyar választókörzetek 
2024. szeptember 4. – Új Szó 

Sértheti Szlovákia szuverenitását és nem látni, hogyan szolgálná a szlovákiai magyarok 

érdekeit, véli Fiala-Butora János jogász, emberi és kisebbségi jogi szakértő arról, hogy a 

határon túli magyar állampolgárok saját választókörzetekből küldhetnének képviselőt a 

magyar parlamentbe. A határon túli magyar állampolgárok egyéni választókerületeinek 

kialakítása azt jelentené, hogy a magyar Országgyűlésbe ilyen területi elv mentén 

megválasztott képviselőket küldenének az erdélyi, vajdasági stb. kettős állampolgárok is. 

Ennek bevezetését bonyolítja, hogy Szlovákiában és Ukrajnában lényegében tilos az ott élő 

személyek kettős állampolgársága. A szlovák külügy lapunk érdeklődésére azzal utasította el a 

kérdéssel kapcsolatos állásfoglalást, hogy az ügyet „a sajtó által gerjesztett provokációnak” 

tekinti. A nemzetiségi politikusok közül a Napunknak Horony Ákos kisebbségi kormánybiztos 

úgy nyilatkozott, nincs információja ilyen tervről. 

 

Határon túli magyar hallgatókat várnak a Kárpát-medencei Interdiszciplináris 
Konferenciára 
2024. szeptember 4. – Ma7.sk 

Az Eötvös Loránd Tudományegyetem Márton Áron Szakkollégiuma a Debreceni Egyetemmel 

közösen PhD-konferenciát szervez október 4-én a Debreceni Egyetem Főépületében határon 

túli kötődésű, doktori képzésben részt vevő határon túli magyar hallgatók számára. A 

konferencia lehetőséget biztosít a határon túli magyar doktorandusz hallgatók számára, hogy 

megosszák kutatási eredményeiket, személyes kapcsolatokat építsenek, és közösen vitassák 

meg a legújabb tudományos trendeket és kihívásokat. A rendezvény célja továbbá a 

tudományterületek közötti interdiszciplináris együttműködés elősegítése. 

 

A John Lukacs Intézet igazgatójának nevezték ki Tárnok Balázst 
2024. szeptember 4. – Ma7.sk 

Szeptember elsejei hatállyal a Nemzeti Közszolgálati Egyetem, John Lukacs Intézetének 

igazgatójává nevezték ki Tárnok Balázs jogászt, aki eddig ugyanezen intézmény Európa 
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https://felvidek.ma/2024/09/04/hataron-tuli-magyar-hallgatokat-varnak-a-karpat-medencei-interdiszciplinaris-konferenciara/
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Stratégia Kutatóintézetének vezetője volt – közölte az érintett közösségi-média profilján. 

Kifejtette: a John Lukacs Intézet 2024. január 1-jével az Eötvös József Kutatóközpont égisze 

alatt, az egyetem három korábbi intézetéből (Amerika Kutatóintézet, Stratégiai Tanulmányok 

Intézete, Stratégiai Védelmi Kutatóintézet) jött létre. Az intézet feladata Magyarország 

nemzetközi kapcsolatait érintő stratégiai kutatások és programok szervezése és megvalósítása. 

 

Méry János: Itt az ideje végre a tiszta beszédnek, a kemény, de konstruktív 
kritikának 
2024. szeptember 4. – Ma7.sk 

“Délvidéken van létjogosultsága az etnikai politizálásnak? Vagy Erdélyben? Kárpátalján? 

Százalékban a Felvidéken a legnagyobb az elcsatolt területeket nézve a magyarság aránya: 

hivatalosan majd 460 000 olyan ember van, aki magyarnak vallja magát, s minimum még 100 

ezer, aki jól beszéli a nyelvünket (s szerintem minimum még 100 ezer, aki érti). Akkor miről 

beszélünk?” – felelte a kérdésre, miszerint van-e jövője az etnikai politizálásnak Felvidéken 

Méry János. “Nem kell csodát várni, nem kell találgatni, reménykedni, s nem kell feltalálni a 

spanyolviaszt. Dolgozni kell, s a jó példát kell követni: s nem is kell messze menni érte, csak 

egy picit délre. (…) A Fidesz sikerei mögött rengeteg munka van” – tette hozzá.  

   
Juhász Bálint is részt vett a Szerbia-Magyarország határon átnyúló 
együttműködési projekt megnyitóján 
2024. szeptember 4. – Vajdaság Ma 

Juhász Bálint tartományi házelnök ma részt vett a Feeding Future, vagyis a Jövő táplálása – 

Élelmiszer-szakértők megerősítése az élethosszig tartó tanulás és a határokon átívelő 

kapcsolatok révén nevet viselő projekt ünnepélyes megnyitóján, amely a Magyarország és 

Szerbia közötti, határon átnyúló együttműködési IPA program keretein belül valósul meg. A 

projekt célja a megfelelő képzettségű szakkáderek kinevelése, akik meg tudnának felelni a 

modern élelmiszer-termelés és a szolgáltatóipar követelményeinek. A projekt az Újvidéki 

Egyetem Műszaki Kara és a szegedi Csongrád-Csanád Kereskedelmi és Iparkamara 

együttműködésben jött létre, de támogatta a Vajdasági Gazdasági Kamara, az Európa 

Kollégium és az Ecopanonia klaszter támogatásával. 

 

Iskolák együtt a közös (fenntartható) jövőért 
2024. szeptember 4. – Vajdaság Ma 

Együtt a közös jövőért, az volt a szlogenje annak a most zárult kétéves Erasmus+ programnak, 

amelyben a Kárpát-medence több oktatási intézménye is részt vett, köztük a magyarkanizsai 

Beszédes József Mezőgazdasági és Műszaki Iskolaközpont. A projekt eredményeiről és annak 

tapasztalatairól Berecz Ágotával, az iskola igazgatójával beszélgettünk. - Négy partner vett részt 

programban, iskolánk mellett a Miskolci Szakképzési Centrum Berzeviczy Gergely Technikum, 

mint főpályázó, illetve a marosvásárhelyi Bolyai Farkas Elméleti Líceum és a kassai Márai 

Sándor Magyar Tanítási Nyelvű Gimnázium és Alapiskola. 
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Megújulnak a magyarkanizsai zeneiskola tantermei 
2024. szeptember 4. – Vajdaság Ma, Magyar Szó 

Ótott Róbert, a Tartományi Kormány alelnöke, tartományi titkár szerda délután ellátogatott a 

magyarkanizsai Alapfokú Zeneiskolába, ahol Atyimcsev Judittal, az intézmény igazgatójával és 

Fejsztámer Róbert magyarkanizsai polgármesterrel megtekintette az épületen folyó 

munkálatokat, amelyet a Tartományi oktatási titkárság és a magyarkanizsai önkormányzat 

támogatott, mintegy 7,2 millió dinár értékben. Az idei évben a tartományi titkárság 

támogatásával 5 millió 850 ezer dinárt kaptunk, amit az épület felújításának első fázisára 

fordítottunk, számolt be róla Atyimcsev Judit. 

 

A tudásszerzés hosszú útján 
2024. szeptember 4. – Magyar Szó 

Az iskolakezdés mindig különleges alkalom a gyerekek számára. A szülők is bizonyára várják 

szeptember 1-jét, annak ellenére, hogy nem kis kiadással jár a tanszerek beszerzése. A Magyar 

Nemzeti Tanács azonban minden évben ingyenes tanszercsomagot biztosít mindegyik, magyar 

tannyelvű osztályba induló elsős számára, a Rákóczi Szövetség pedig táskákkal is 

megörvendezteti őket. Ahogy arról már beszámoltunk, a Petőfi Sándor Magyar Művelődési 

Központban pénteken 30 gyerek vette át az ajándékokat. 

 

Táskaszentelés Szenttamáson 
2024. szeptember 4. – Magyar Szó 

A szenttamási gyerekek nemcsak az iskolában nyithatták meg az idei tanévet, hanem Isten 

segítségét is kérhették az új évre, ugyanis szeptember 1-jén, a templomban, a 18 órai mise 

keretében megáldották és megszentelték a tanulókat, táskáikat és tanszereiket. A szentmise 

egyúttal az elsősök fogadása is volt. Az oltár előtt már jóval 18 óra előtt ősszegyűltek a táskák, 

a misén pedig a tanulók mellett a szülők, a nagyszülők és a tanítók is részt vettek. Zsúnyi Tibor 

atya a hitoktatás fontosságáról szólva kiemelte, hogy annak célja nem csupán a hitismeretek 

átadása, hanem a gyermekek és fiatalok bevezetése a keresztény életbe. 

        
Több kormánytag lemondását elfogadta az ukrán parlament 
2024. szeptember 4. – karpatalja.ma 

Az ukrán parlament szerdai plenáris ülésén több kormánytag lemondását elfogadta, de volt 

olyan tisztségviselő is, akinek nem támogatta távozását a posztjáról. Jaroszlav Zseleznyak 

parlamenti képviselő a Telegramon arról tájékoztatott, hogy a törvényhozás 241 szavazattal 

támogatta Olha Sztefanyisina lemondását az európai és euroatlanti integrációért felelős 

miniszterelnök-helyettesi posztról. Zseleznyak hozzátette: Sztefanyisina továbbra is az európai 

integrációval foglalkozik majd, de ő lesz az igazságügyi tárca új vezetője is. A 450 tagú ukrán 

parlament jelen lévő képviselői közül 249-en jóváhagyták Denisz Maljuszka igazságügyi 
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miniszter lemondását. Zseleznyak ugyanakkor közölte, hogy a minisztert állva tapsolták meg 

kormánypárti képviselők is, amikor a szószékhez lépett, ezért megjegyezte, nem érti, miért volt 

szükség a leváltására. 

 

10 háborúban érintett ukrán gyermek táborozik Sátoraljaújhelyen 
2024. szeptember 4. – karpat.in.ua 

Szeptember 2.-a és 6.-a között 110 háborúban érintett ukrán gyermek táborozhat 

Sátoraljaújhelyen, a Rákóczi Táborban a Rákóczi Szövetség felajánlásának köszönhetően. Az 

üdültetés célja, hogy a háború frontvonalából érkező ukrán gyermekeknek segítsen kiszakadni 

a félelemmel és nehézségekkel teli hétköznapokból. A fiatalok a Kárpátaljai Katonai 

Adminisztráció szervezésében és az ungvári magyar főkonzulátus közreműködésével érkeztek 

Magyarországra. A gyerekeket Latorcai Csaba államtitkár is köszöntötte, aki kiemelte: az 

ukrajnai fiataloknak ne azért kelljen Magyarországra jönniük, hogy békében tölthessenek el 

egy hetet, el kell érni, hogy a nyugalmat minél hamarabb az otthonukban, a családjuk körében 

élhessék meg. 

 

Kárpátaljai Találkozó Balatonföldváron 
2024. szeptember 4. – karpataljalap.net 

Idén augusztus 30. és szeptember 1. között rendezték meg a Kárpátaljai Szövetség 

szervezésében Balatonföldváron a Kárpátaljai Találkozót, ahol a kultúra, az emlékezés és a 

közösségépítés került a középpontba. Az esemény ünnepélyes megnyitója a Balaton partján 

zajlott, amelyen Lator László Kossuth-díjas költő és Kutlán András iparművész emlékére 

avattak padot. A 30 éves hagyománnyal rendelkező találkozón idén közel 300-an vettek részt, 

közülük 70-en Kárpátaljáról érkeztek szervezett buszokkal. 

 

Tanévnyitó a Viski Kölcsey Ferenc Líceumban 
2024. szeptember 4. – karpataljalap.net 

A Viski Kölcsey Ferenc Líceumban 14 elsős tanuló számára szólalt meg az első csengő. Az állami 

és a nemzeti himnusz elhangzása után a jelenlévők egyperces csenddel adóztak a háborúban 

elhunytak emlékének. Az ünnepséget Popovics Ildikó, az iskola nevelői igazgatóhelyettese 

nyitotta meg Maria Montessori gondolatával, aki a gyermek lelkét lágy viaszhoz vagy fehér 

papírhoz hasonlította, ahová magának a gyermeknek kell bevésni a képzeteket. Ezt a 

gondolatmenetet folytatta Jenei Károly református lelkész, aki nemcsak a kis elsősökhöz, de a 

végzősökhöz is szólt. 

 

Új utasterminálok építését tervezik az Ungvár – Felsőnémeti határátkelőn 
2024. szeptember 4. – kiszo.net 

Ukrajna Közösségeinek, Területeinek és Infrastruktúrájának Fejlesztési Minisztériuma 

bemutatta az Ungvár – Felsőnémeti ellenőrzőpont rekonstrukciós projektjének arculati tervét.  

A hivatal tájékoztatása szerint az ellenőrzőpont áteresztőképességének növelése érdekében egy 

sáv kiépítését tervezik az Ukrajnába be- és kilépő autóbuszoknak, és további 4 sávot 

alakítanának ki a személyautóknak. „A projekt előírja egy gyalogos átkelő, egy 
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személygépkocsik és autóbuszok mélyreható vizsgálatára szolgáló helyiség, egy nyilvános 

mosdó és automata sorompók kialakítását. A tervek között szerepel az vám- és határszolgálat 

irodaházának helyreállítása is” – áll a közleményben. 

 

A jövőnek építünk 
2024. szeptember 4. – Népújság.net 

A Bethlen Gábor Alap támogatásával, Lendva Község beruházásaként ünnepélyesen átadták a 

régi csentei iskola felújított épületét, amely óvodaként működik a jövőben. A tanévkezdésre 

elkészült létesítmény hozzájárulhat a fiatal családok itthon tartásához, a közösség fejlődéséhez, 

a közös. Az iskolákban is megtartották az évnyitókat, melyeket vidámság és megilletődöttség 

jellemzett, de sajnos a magyart anyanyelvként tanulók számának visszaesése figyelhető meg. 

 

Visszaesés a magyart anyanyelvként tanuló elsősök számában 
2024. szeptember 4. – Népújság.net 

869 tanulónak, közülük 102 kisdiáknak először csengettek be szeptember 2-án a muravidéki 

kétnyelvű általános iskolákban. Az idei elsősök közül mindössze 12-t írattak magyar anyanyelvi 

programra, 16-ot szlovén–magyar párhuzamos (HOP) programra, valamint 74-et szlovén 

anyanyelvi programra. Az idei évben csökkent az elsősök száma, hiszen tavaly 113-an kezdték 

meg általános iskolai tanulmányaikat valamelyik muravidéki kétnyelvű tanintézményben. A 

magyar, illetve magyar–szlovén párhuzamos programban tanulók száma viszont 40 

százalékról 28 százalékra esett. Iskolai körképünket olvashatják. 

 

A Völgyifalu–Pince szakasz az első 
2024. szeptember 4. – Népújság.net 

Sokáig kellett várni a már 2009-ben kormányzati tervbe foglalt beruházás megvalósítására, a 

Lendva–Pince közötti állami út felújítására. A többszöri elodázást követően, 15 év után idén 

augusztus 26-án végre elkezdődtek a munkálatok. Az 5,4 kilométernyi út mellett kerékpárút is 

épül. A beruházás értéke 7,1 millió euró. A múlt héttől elkezdődött a Lendva–Pince állami út 

felújítása, mely ugyan tavaly augusztusra volt ütemezve, de a beruházás a pénzkeret hiányában 

halasztásra került. A már nagyon várt és közlekedésbiztonsági szempontból már feltétlenül 

szükséges útfelújítás értéke összesen 7,1 millió euró. 

 

Látványos szüreti felvonulás, szórakoztató programok 
2024. szeptember 4. – Népújság.net 

A Lendva óvárosában zajló hagyományos szüreti felvonuláson szombatn délelőtt 63 csoport 

mutatkozott be, összesen több mint 700 részvevő szórakoztatta a szép számban összegyűlt 

közönséget. A legjobb lendvai fröccs címét idén a Krampač borászat nyerte el, akik a 

rendezvényen vették át az elismerést. Az augusztus 31-én megrendezett hagyományos 

esemény, a Lendvai Szüret az előtte megtartott nagy nyári rendezvényekhez hasonlóan forró 
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kánikulában, tűző napsütésben zajlott. A hőség és a korai „valódi” szüret ellenére szombaton 

délelőtt sokan ellátogattak a Lendva óvárosában megtartott felvonulásra. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. szeptember 4. – Kossuth Rádió 

 

Újmosnica református telepes falu Temesvár szomszédságában. A telepítés 1905-ben 

kezdődött és Újmosnica a múlt század hatvanas éveiig magyar többségű község maradt, azt 

követően azonban felgyorsult a népességváltás, főleg az utóbbi húsz évben, amikor 

megtízszereződött a település lakossága. A magyarság – bár száma nem csökken – egyre kisebb 

hányadát teszi ki a lakosságnak, de próbálja őrizni nyelvét, hagyományait. Ennek legfontosabb 

bástyája a református egyházközség, amely rendszeresen megszervezi az újmosnicai magyar 

napot, meghívva a községben élő magyarokat és az onnan elszármazottakat. Az idei – immár 

hatodik – találkozón készült Lehőcz László összeállítása. 

  

A Közép-bánáti kis település, Lukácsfalva központját egy székelykapu ékesíti. Nemrégen 

kapták ajándékba Csíkszentkirály település önkormányzatától. Az avató ünnepségen ott volt 

munkatársunk, Kónya-Kovács Otília is. 

  

Műemléképületet vásárolt meg a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Kolozsvár 

központjában. Az ingatlan felújítását a Magyar Kormány 560 millió forinttal támogatja – 

jelentette be Hankó Balázs Kultúráért és Innovációért felelős miniszter, az egyetem 

vezetőségével tartott közös sajtótájékoztatón. Az ingatlanban a Makovecz-program 

résztvevőinek biztosítanak majd szakkollégiumi, illetve lakhatási lehetőséget. Az épület 

rendeltetéséről és a felújítás utáni célokról a Sapientia EMTE rektora, Tonk Márton mesélt 

munkatársunknak, Ferencz Ádámnak. 

  

Egy sajtkóstoló rendezvényen a tálon több termék is volt, de az egyik kemény sajt igencsak 

elnyerte kolléganőnk, Veres Emese-Gyöngyvér tetszését. A Bömbi tejtermékek egyik 

tulajdonosa, Zoltán minden információt elmondott ugyan a helyszínen, az interjú lehetőségét 

azonban átadta a feleségének. Így aztán Hegyi Andreával beszélgetett Veres Emese Gyöngyvér. 
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Az ősi magyar Mária-kegyhelyek egyike Máriaradna, Aradtól 30 kilométerre Keletre, a Maros 

völgyében, az alföld és a Zaránd-hegység találkozásánál. Az Osztrák–Magyar Monarchiában 

Mariazell után a második legfontosabb búcsújáróhely volt, elsősorban a bánsági és a dél-alföldi 

hívek számára. Évente 16 hivatalos zarándoklatot szerveznek Radnára. Hívek ezrei 

fohászkodnak a kegytemplom oltárában lévő Mária-képhez, amelynek csodatevő erőt 

tulajdonítanak. A legnagyobb zarándoklatot Kisboldogasszony, Szűz Mária születése napja 

alkalmából tartják, szeptember 6. és 8. között. Idén a Kálváriadomb megújult stációkkal várja 

a híveket.  A több évszázados kegyhelyen további felújításokat is terveznek. Pataky Lehel Zsolt 

összeállítása. 

 


